

INHALT • CONTENTS

AUFSÄTZE • ORIGINAL MANUSCRIPTS (Peer-reviewed)

Sebastian Schuch, Stefan Meyer, Julian Bock, Roel van Klink und Karsten Wesche

- **Drastische Biomasseverluste bei Zikaden verschiedener Grasländer in Deutschland innerhalb von sechs Jahrzehnten**
Drastic biomass loss in leafhopper and planthopper populations of various grasslands in Germany within six decades **141**

Walter Durka, Oliver Bossdorf, Anna Bucharova, Mark Frenzel, Julia-Maria Hermann, Norbert Hölzel, Johannes Kollmann und Stefan G. Michalski

- **Regionales Saatgut von Wiesenpflanzen: genetische Unterschiede, regionale Anpassung und Interaktion mit Insekten**
Regional seed of grassland plants: genetic differences, regional adaptation and interaction with insects **146**

Stefanie Reim, Frank Lochschmidt, Anke Proft und Heino Wolf

- **Erprobung eines Leitfadens für die Erfassung und Bewertung von Erntevorkommen gebietseigener seltener Gehölze**
Testing of a guideline for recording and assessing harvesting populations of native rare woody plants..... **154**

GRÜNE REIHE • GREEN SERIES (Editor-/Peer-reviewed)

Andreas Mölder

- **Essay: Der „Verein zum Schutze der Singvögel“ im Großherzogtum Hessen (1843–1848) als innovativer Wegbereiter des Natur- und Artenschutzes**
Essay: The Association for the Protection of Songbirds in the Grand Duchy of Hesse (1843–1848) as an innovative pioneer of nature and species conservation..... **160**

RUBRIKEN • BACK MATTER

- **Neues aus dem Bundesamt für Naturschutz • News from BfN** **168**

- **Nationale Biodiversitätsstrategie • National Biodiversity Strategy** **168**

- **Nachrichten und Kommentare • News and Comments**..... **169**

- **Veranstaltungsbericht • Event Report**..... **173**

- **Persönliches • People** **174**

- **Natur und Recht • Nature and the Law**..... **175**

- **Vorschau auf Ausgabe 5-2019 • Upcoming Articles in Issue 5-2019** **177**

- **Impressum/Manuskripthinweise • Imprint/Instructions for Authors**..... **177**